

学校编码: 10384
学号: 20520061151911

分类号 _____ 密级 _____
UDC _____

厦 门 大 学

硕 士 学 位 论 文

核酸的电、磁纯化新方法及其在微流控
芯片中的应用研究

Study on Electric and Magnetic Methods of Nucleic Acid
Purification and Application in Microfluidic Chip

黄 华 斌

指导教师姓名: 王小如教授

庄峙厦高工

专 业 名 称: 分析化学

论文提交日期: 2009 年 5 月

论文答辩时间: 2009 年 6 月

学位授予日期: 2009 年 月

答辩委员会主席: _____

评 阅 人: _____

2009 年 6 月

厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下，独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果，均在文中以适当方式明确标明，并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范（试行）》。

另外，该学位论文为（ ）课题（组）的研究成果，获得（ ）课题（组）经费或实验室的资助，在（ ）实验室完成。（请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称，未有此项声明内容的，可以不作特别声明。）

声明人（签名）：

年 月 日

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文（包括纸质版和电子版），允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

() 1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，
于年 月 日解密，解密后适用上述授权。

() 2. 不保密，适用上述授权。

（请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。）

声明人（签名）：

年 月 日

摘要

微全分析系统(μ -TAS)具备在芯片实验室上实现分析过程集成化、自动化和缩微化的特点,能够极大地减少试剂的消耗量、缩短分析时间、提高分析检测效率。因此,在疾病诊断、生化分析、临床检测等领域获得了普遍关注。通过不同功能芯片的使用,达到分析全过程多种功能的集成,是实现微全分析系统集成化的有效途径之一。针对复杂生化样品体系,样品预处理是实现整个 μ -TAS分析的前提,而目前样品预处理技术正成为 μ -TAS向集成化、高效率、连续化发展必须突破的瓶颈之一。

在基因分析和疾病检测中,常常需要进行DNA提取、DNA扩增和DNA分离检测等步骤,其中DNA的提取是决定基因分析成败与质量的关键步骤。传统的核酸提取方法具有操作繁琐,难以自动化等缺点。固液双相分离富集是一种既可实现待测物的浓缩富集又能够去除杂质组分干扰的样品预处理技术,而且它比较容易与微流控芯片系统结合实现在线预处理。

本论文发展了两种可用于捕获浓缩生物样品中DNA的固液双相分离富集方法——电渗析分离富集与磁珠法固相萃取,并把两种方法集成至微流控芯片中,实现生物样品的在线预处理,芯片易与其他芯片联用。论文共分为四章。

第一章为绪论,首先总结了DNA提取的一般过程与几种传统的DNA提取方法;然后介绍了膜分离技术尤其是电渗析技术及其在生物分离领域的应用;接着概述了磁性复合纳米颗粒的制备方法及其在DNA萃取中的应用;最后,论述膜分离技术与固相萃取技术在样品预处理微流控芯片中的集成和应用。

第二章构建一个可用于浓缩生物大分子(DNA)的电渗析装置。基于电渗析技术,利用阳离子交换膜在电场中对负电性物质的截留特性,在流路死体积中捕获并浓缩负电性物质。以阴性染料达旦黄作为探讨富集机理的模型化合物,研究了负电性物质在装置中的运动特点,并初步优化实验条件。生物大分子样品的实验结果表明:本装置在低电压条件下成功地实现无损伤捕获浓缩DNA分子,单体系的 λ -DNA实验回收率约47%,浓缩液可直接用于PCR实验;装置具备较好的分离效能:从DNA-血红蛋白的混合体系中选择性地捕获浓缩DNA,去除绝大部分的蛋白质,浓缩液可直接用于PCR实验;从全血破碎液中成功地

萃取出基因组 DNA，二次浓缩液可用于 PCR 实验。本电渗析装置适用于分离具备不同电性的生物大分子，如等电点不同的蛋白质或核酸，实验操作自动简便，使用简单的有机试剂；也可用于一般的无机离子和生物小分子的纯化与预富集以降低对仪器的检测限要求；微型化可与微流控芯片联用或集成于芯片上，在生物样品的捕获、脱盐和分离等预处理过程中有很大的应用空间。

第三章发展了可控表面电性的超顺磁氨基化 $\text{SiO}_2@Fe_3O_4$ 复合纳米颗粒 (Amino-Si-MNPs) 用于核酸的分离纯化。采用水热法制备超顺磁的 Fe_3O_4 纳米粒子，通过 SEM、TEM、XRD 和 MPMS 超导量子干涉磁强计对其进行表征；运用 Stöber 法对 Fe_3O_4 纳米粒子进行包覆得到粒径约 300 nm，具有核壳结构的 $\text{SiO}_2@Fe_3O_4$ 复合纳米颗粒；基于硅烷试剂的水解，利用 3-氨丙基三乙氧基硅烷 (APTES) 对 $\text{SiO}_2@Fe_3O_4$ 复合纳米颗粒进行氨基化表面改性，得到 Amino-Si-MNPs。借助 ZETA 电位研究磁珠的表面电性，发现氨基化磁珠的表面电性对溶液的 pH 敏感，通过研究磁珠在萃取 DNA 体系中的电性，提出磁珠与 DNA 分子结合的机理。利用该磁珠成功地从全血中萃取得到基因组 DNA，实验仅使用简单的、不对 PCR 产生干扰和抑制的试剂，萃取效率约 70%，洗提液可直接用于 PCR 试验。本磁珠除了具有超顺磁性、分散性好等优点之外，其表面电性可通过调节溶液的 pH 得到控制、磁珠与 DNA 分子作用时，吸附和脱附速率快。这些优势使其成为一种良好的固定相，在 DNA 萃取等生物分离过程、在样品预处理芯片中具有广阔的应用前景。

第四章制作了两个基于固液双相分离富集技术的样品预处理芯片。其一把第二章基于电渗析技术的装置微型化并集成至微流控芯片中。以 PMMA 为材料，用激光刻蚀沟道，制作一个“三明治”式的分离浓缩芯片，阳离子膜依靠机械力固定于两层芯片间。在线观测达旦黄在芯片上的富集特性；以花菁类染料 (Gene-finder) 为荧光指示剂，在线监测 DNA 在该芯片中的富集特性。利用单体系 DNA 与 DNA-血红蛋白混合体系研究芯片的浓缩和分离效能，结果表明：该芯片能够无损伤地捕获浓缩单体系与混合物体系中的 DNA，浓缩液可直接供给 PCR 试验；在全血中基因组的提取实验中，该芯片能够捕获浓缩裂解液中的基因组 DNA，但是纯度较低。芯片自动化程度高，试剂用量少等特点使具有与其他芯片联用的潜力，如与 PCR 芯片联用，用于分离 PCR 产物中的蛋白质；或与其他萃取芯片联用于提取液的脱盐，浓缩等处理。

另一芯片基于第三章表面电性可控的氨基化磁珠技术，磁珠作为固定相填充于 DNA 萃取芯片中，借助外磁场固定于微通道中。芯片成功地从全血裂解液中萃取得到基因组 DNA, 洗提液可直接用于 PCR 实验。与传统的固相萃取芯片相比，磁珠芯片制作工艺要求低，磁珠填充与去除方便，试剂用量少、洗提液可直接用于进一步的生物分析等优势使该芯片具有与细胞破碎芯片、PCR 芯片等联用的发展前景。

本论文发展的两种固液双相分离富集方法：把电渗析技术用于生物大分子的分离浓缩，并集成至微流控芯片，有效地实现在线富集与分离；制备表面电性可控的 MNPs 作为固定相用于核酸萃取，在芯片上实现 DNA 在线纯化与浓缩。在样品的预处理领域具有较大的应用空间。

关键词： DNA 萃取，电渗析，氨基化磁珠，固相萃取，微流控芯片

Abstract

Miniaturized total analytical system(μ -TAS) has the great potential to realize analytic process integration, automatization and minimization on chip, it can greatly reduce reagent volume, shorten analysis time and improve testing efficiency, which earns its popularity in the fields of disease diagnoses, biochemical analysis, clinic test and so on. One of effective approaches to realize integration is using chips with different function to constitute the whole analysis process. For μ -TAS analysis, sample pretreatment is one of the most important step and actually has become a bottleneck that must be addressed for μ -TAS.

A typical gene analysis and disease detection usually involves DNA-extraction, DNA-amplification and DNA-separation. Extracting DNA from sample is the first and most important step for gene analysis. Traditional approach of DNA-extraction suffers disadvantages such as incompatible to PCR, tedious and labours. Solid-liquid phase separation and enrichment is a sample pretreatment technology which can not only remove impurity but also concentrate target substance. More importantly, it can be easily used in microfluidic chip to acturize on line pretreatment.

This thesis developed two kinds of solid-liquid phase separation and enrichment which can be use to capture and concentrate DNA. One was based on electrodialysis and the other based on solid-phase extraction with magnetic nanoparticles (MNPs). Both methods were demonstrate its usefulness on microchip for onchip DNA extraction. The thesis consists of four chapters.

In chapter one, firstly, several ways and the general process of DNA extraction were reviewed. Then, membrane separation technique especially the electrodialysis and its application in biochemical separation field was introduced. Nextly, the preparation of nanoparticles and magnetic nanoparticles were discussed, SPE technique especially that based on MNPs, and its application in DNA extraction was summerized. And finally, a variety of DNA extraction techniques including SPE,

membrane separation for microfluidic applications were compared.

In the second chapter, a device based on electrodialysis for separating and enriching DNA was developed. It utilized comprehensively cation-exchange membrane's property of trapping electronegative substance in constant-current electric field and dead volume in flow path. As a model compound, Titan Yellow was used to study the enrichment mechanism, movement feature of the electronegative and optimize experimental conditions. The experimental result of capturing and enriching biomacromolecule indicated that the device could be used to capture and enrich DNA non-destructively. The recovery of λ -DNA in single system was about 47%, and extraction product can be used directly to polymer chain reaction(PCR) without any inhibition effect. The device can also capture λ -DNA selectively for PCR amplification, from mixture of λ -DNA and hemoglobin which were of different electric property. On the basis of above work, we further used the device to extract genomic DNA from whole blood and direct PCR experiment. The device was able to separate biomacromolecule of different electric property, such as proteins with different PKa and nucleic acid, it can also be used for purifying and enriching amino acid and other micromolecules. The advantages of simplicity, automation, low consumption of reagent made it win large space of application in the fields of extraction, desalting and purification and other pretreatment process. It had potential to be miniaturized and integrated on microchip.

The third chapter of the thesis developed a charge switching DNA technology using superparamagnetic Amino-SiO₂@Fe₃O₄ complex nanoparticles (Amino-Si-MNPs). Superparamagnetic Fe₃O₄ nanoparticles was prepared by hydro-thermal method and characterized by SEM, TEM, XRD and MPMS. Stöber method was adopted to coat Fe₃O₄ nanoparticles and SiO₂@Fe₃O₄ complex nanoparticles with core-shell structure and size of about 300nm was acquired. APTES was used to modify the surface of SiO₂@Fe₃O₄ complex nanoparticle with amino groups. ZETA potential measurement was performed to study the surface electric property of amino-MNPs. The Zeta potential results showed that the surface electric property of amino-MNPs was sensitive to pH of the system and the mechanism of amino-MNPs

binding DNA was investigated. Genomic DNA was extracted from whole blood, using little reagent, the extraction rate was about 70%, and the elution could be used for PCR directly. Except of being superparamagnetic and water-dispersible, beads owned its property of electric property could be controled by changing pH of solution, short time of binding and desorption. These made it be a good solid phase for SPE in DNA extraction and other bioseparation, also in chips for pretreatment.

In the forth chapter, two microfluidic chips for DNA sample pretreatment based on the technique of solid-liquid phase separation and enrichment were fabricated. We miniaturized and integrated the device based on electro dialysis in chapter2 to microchip. A chip with sandwich structure for separation was fabricated whose microchannel was etched on PMMA by laser ablation, the cation-exchange membrane was sandwiched by screws. Titan yellow was used to observe its enrichment property on line. Combining with genefinder(a gene dye), DNA was observed on line by fluorescent microscope. λ -DNA and mixture of λ -DNA and hemoglobin were both applied to study the effect of enrichment and separation, the result showed that the chip could not only capture and enrich DNA in pure buffer but also separate DNA from mixture, both concentration can be directly used for PCR. Though with low purity, the chip had extracted genomic DNA from whole blood successfully. Automation, little consumption of reagent earned it convenience to coupled with other chips such as PCR chip or other chips for extraction.

Based on charge swithing amino-MNPs technique, Amino-MNPs was filled into the microchannel etched by laser in PMMA and fixed by magnet. Genomic DNA was extracted from whole blood with the elution could be used for PCR directly. With the simple manufacture process, convenience to fill and remove, little consumption of reagent and the direct using for PCR elution, the chip was easy to couple with other chips such as those for cell disruption or PCR.

The two methods of serapation and enrichment in this thesis had an extensive space of application in pretreatment. Electro dialysis was applied to separate and concentrate biomacromolecule and integrated into microfluidic chip to realize

enrichment and separation on-line. Charge switching MNPs was prepared to extract DNA and used in microfluidic chip to actualize purification and enrichment on line.

Key words: DNA extraction, electro dialysis, amino-MNPs, SPE, microfluidic chip

厦门大学博硕士学位论文摘要库

目 录	
第一章 前 言	1
1.1 脱氧核糖核酸的提取过程	1
1.1.1 DNA 提取前的预处理	2
1.1.2 核酸与杂质分离的传统方法	3
1.2 膜分离与电渗析技术及其在生物分离中的应用	4
1.2.1 膜分离技术及其应用	4
1.2.2 电渗析技术及其应用	6
1.3 核酸固相萃取与纳米材料的应用	8
1.3.1 核酸的固相萃取	8
1.3.2 纳米材料简介	9
1.3.3 二氧化硅纳米颗粒及其制备	10
1.3.4 磁性纳米颗粒及其制备	15
1.3.5 复合磁性纳米颗粒	16
1.3.6 SiO ₂ 复合磁性纳米颗粒及其表面改性	17
1.3.7 高分子磁性纳米颗粒	19
1.4 样品预处理微流控芯片与 DNA 萃取	19
1.4.1 基于膜分离技术的在线富集芯片	20
1.4.2 基于固相萃取的纯化浓缩芯片	22
1.5 论文的研究目的与主要设想	26
参考文献	27
第二章 电渗析技术在核酸捕获浓缩中的应用	36
2.1 引 言	36
2.2 实验部分	37
2.2.1 试剂和仪器	37
2.2.2 实验方法	38
2.3 结果与讨论	40

2.3.1 达旦黄的富集特性.....	40
2.3.2 DNA 捕获浓缩与无损伤检测.....	45
2.3.3 DNA 与血红蛋白混合体系的实验结果.....	48
2.3.4 全血中基因组 DNA 的试验结果.....	49
2.4 本章小结	50
参考文献	51
第三章 可控表面电性的氨基化 SiO₂@Fe₃O₄ 复合纳米颗粒的制备、 表征及其在 DNA 萃取中的应用	52
3.1 引言	52
3.2 实验部分	53
3.2.1 试剂和仪器.....	53
3.2.2 实验方法.....	54
3.3 结果与讨论	56
3.3.1 水热法制备超顺磁 Fe ₃ O ₄ 纳米粒子的表征	56
3.3.2. Stöber 法制备 SiO ₂ @Fe ₃ O ₄ 复合纳米颗粒的表征.....	58
3.3.3 氨基化 SiO ₂ @Fe ₃ O ₄ 复合纳米颗粒的表征	59
3.3.4 Amino-Si-MNPs 的表面电性研究与 DNA 萃取机理.....	61
3.3.5 Amino-Si-MNPs 在基因组 DNA 萃取中的应用.....	63
3.6 本章小结	65
参考文献	66
第四章 电渗析与磁珠技术在预处理芯片中的应用	68
4.1 引言	68
4.2 实验部分	69
4.2.1 试剂与仪器.....	69
4.2.2 基于电渗析技术的分离浓缩芯片.....	70
4.2.3 基于磁珠技术的纯化浓缩芯片.....	74
4.3 结果与讨论	76
4.3.1 电渗析技术芯片实验结果.....	76

4.3.2 磁珠技术芯片的实验结果.....	80
4.4 本章小结	81
参考文献	82
结 论.....	83
研究结论	83
创新点	84
后续工作与展望	84
在学期间发表的与待发表论文	86
致 谢.....	87

厦门大学博硕士学位论文摘要库

CONTENTS

Chapter 1 Preface	1
1.1 Process of DNA extraction.....	1
1.1.1 Pretreatment of DNA extraction	2
1.1.2 Traditional methods of DNA extraction.....	3
1.2 Membrane & electro dialysis and application in bioseparation.....	4
1.2.1 Membrane separation and its application	4
1.2.2 Electrodialysis and its application	6
1.3 SPE and nanomaterial and the application in DNA extraction.....	8
1.3.1 SPE of DNA extraction.....	8
1.3.2 Introduction of Nanoparticles.....	9
1.3.3 SiO ₂ NPs and preparation.....	10
1.3.4 MNPs and preparation	15
1.3.5 Complex MNPs.....	16
1.3.6 SiO ₂ MNPs and surface modification	17
1.3.7 Polymer MNPs.....	19
1.4 Microfluidic chip for Pretreatment and DNA extraction.....	19
1.4.1 Membrane and electro dialysis integrated in chips.....	20
1.4.2 Chips for DNA extraction based on SPE	22
1.5 Objective and main contents of the dissertation	26
References	27
Chapter 2 Application of electro dialysis in DNA capturing and enrichment	36
2.1 Introduction.....	36
2.2 Experiment	37
2.1.1 Instruments and reagents.....	37

2.2.2 Experimental process	38
2.3 Results and discussion	40
2.3.1 The enrichment of Titan yellow in the device	40
2.3.2 Enriching DNA nondestructively in the device	45
2.3.3 Concentration of DNA-Hemoglobin.....	48
2.3.4 Genomic DNA extraction from whole blood.....	49
2.4 Conclusion	50
Reference	51
Chapter 3 Synthesis, chracterization of charge switching Amino-Si-MNPs and application in extracting genomic DNA from whole blood	52
3.1 Introduction.....	52
3.2 Experimentals.....	53
3.2.1 Apparatus and reagents	53
3.2.2 Experimental steps	54
3.3 Results and discussion	56
3.3.1 Characterization of Fe ₃ O ₄ MNPs	56
3.3.2.Characterization of SiO ₂ @Fe ₃ O ₄ MNPs	58
3.3.3 Characterization of Amino-SiO ₂ @Fe ₃ O ₄ MNPs.....	59
3.3.4 Surface electric property of Amino-SiO ₂ @Fe ₃ O ₄ MNPs and mechanism of DNA extraction.....	61
3.3.5 Amino-SiO ₂ @Fe ₃ O ₄ MNPs' application in Genomic DNA extraction .	63
3.6 Conclusion	65
Reference	66
Chapter 4 Electrodialysis & MNPs technique in microfluidic chip for pretreatment	68
4.1 Introduction.....	68
4.2 Experimentals.....	69

4.2.1 Apparatus and reagents	69
4.2.2 Microfluidic chip based on electro dialysis	70
4.2.3 Microfluidic chip based on MNPs technique.....	74
4.3 Results and discussion	76
4.3.1 Results of electro dialytic chip.....	76
4.3.2 Results of MNPs' chip	80
4.4 Conclusion	81
Reference	82
Conclusions	83
Conclusions of the study	83
Innovation.....	84
Subsequent works and Prospect	84
Publications	86
Acknowledgements.....	87

Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.

厦门大学博硕士学位论文摘要库